
„Ekonomika přestala fungovat. Musí
vystoupit premiér.“ Klaus a Rusnok o
rozkladu státu
- CZ24 News | 22. listopadu 2023

ČESKO: Jsme jediná země Evropské unie, která se výkonem své ekonomiky ještě nezvládla
vrátit do předcovidového roku 2019. Jsme chudší než před čtyřmi lety.

Německý deník Die Welt o nás napsal, že jsme „nemocným mužem Evropy“. Co se s námi děje? Jsme
v hlubších problémech, které si žádají zásadní změny? V Salonu Týdeníku Echo hledají příčiny pádu
a cestu z pasti stagnace dva ekonomové, ministři financí i premiéři. Bývalý prezident republiky
Václav Klaus a bývalý guvernér České národní banky Jiří Rusnok, který je čerstvě také šéfem
poradního výboru nového superholdingu Almalar nejbohatší české rodiny Kellnerovy.

Co se s námi děje?

Klaus: Na to, že jsme jako jediní pod úrovní výkonu ekonomiky z roku 2019, upozorňuji dlouhodobě.
Stejně jako řada ekonomů. Je to všeobecně známá věc. Nemusejí nám ji připomínat německá média.

My o tom také neustále píšeme a mluvíme. Je to největší téma. Tak pojďme probrat příčiny
a cesty, jak z té pasti stagnace ven.

Klaus: Mnozí o tom mluvíme dávno a varujeme před tím. Ekonomika prostě přestala fungovat. Když
nás Němci označí za nemocného muže Evropy, tak první větou by měli říct, že Evropa jako celek je
nemocná. To bychom si všichni měli vytknout před závorku. A bavit se, proč je Evropa nemocná.
Druhá věc je, co je specifické na české ekonomice. Tam je těch faktorů celá řada. Jsme
nejprůmyslovější zemí Evropy. Máme strašnou nevýhodu, že nejsme blízko moře, aby se k nám
leccos snadno dopravovalo. Máme velmi nešťastný mix energetických zdrojů. To je ale jenom část
problémů. Na rozdíl od jiných evropských zemí trpíme větší přeregulovaností a větší byrokratizací.
Jsme také mezi prvními, kdo jásá nad všemi hloupostmi zelené ideologie a blouznění.

Nechme teď stranou evropské problémy a pojďme se bavit o těch specificky českých, které
si sami nakládáme nad ty evropské.

Rusnok: Budu jen pokračovat v tom, co začal pan prezident. S jeho analytickým pohledem zcela
souhlasím. Co je ten náš specifický problém, proč jsme ještě o něco horší než ti ostatní v Evropě?
Nejsme na tom o třídu hůř než ti ostatní. Zrovna ti Němci jsou poslední, kdo by nám měl radit
v ekonomice. Trpíme mnoha podobnými bolestmi jako oni. Zejména podobnou strukturou ekonomiky
a energetiky. Inkasujeme část hloupých chyb, které udělali oni. Tím, že jsou tak velcí a jsou těžištěm
evropské ekonomiky, tak nás do toho stáhli. Nejen nás, ale půlku Evropy. Celá ta nesmyslná
Energiewende je postavená na iluzích. Ale zpátky domů k našim problémům. Na začátku bych mírnil
očekávání, že přijde nějaká geniální osoba, vláda nebo politická strana a najednou z nás udělá tygra.
Nějakým legislativním, systémovým, nebo dokonce strukturálním krokem. Že vláda vybere nějaké
vítěze, strategické obory. Já, starý socialista, jsem se začal úplně děsit, když jsem viděl pana
premiéra přednášet ty vize, jak nás zachrání lithium nebo gigafactory. Což je mimochodem montovna
nejvyššího rázu. To je horší montovna, než když lidé někde dávají dohromady mechanické díly.
V gigafactory na baterie se jen dávají dohromady chemické sloučeniny, které se odněkud dovezou.
Děsil jsem se toho, s čím jsem bojoval u svých původních soukmenovců socialistů. Toho vybírání
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vítězů vládou.
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